
Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

„Jubilejska samopomoč". Dne 16. maj
nika 1.1. je umrl tovariš Božidar Dedič, nad
učitelj v Bočni. Gospe vdovi sem izplačal 
476 K. Razposlal sem položnice in prosim, da 
se znesek 2 K 10 h vpošlje. Prosim, da se 
tudi zaostanki poravnajo. — Predsednik. 

Štajersko. 
Savinjsko učiteljsko društvo ima v 

četrtek, dne 9. junija 1.1., ob 2. uri popoldne 
na Gomilskem svoj občni zbor po zadnjič do
ločenem vzporedu. — Mnogobrojne udeležba 
pričakuje B. Vrabl, t. č. predsednik. 

Zveze slov. učiteljev in učiteljic na 
Štajerskem odborniki so se posvetovali v 
nedeljo, dne 22. pret. m. v Celju. Uredili so 
besedilo resolucijam, sprejetim na zadnjem ob
čnem zboru, si določili načrt nadaljnega delo
vanja ter ukrenili potrebno z ozirom na ne
opravičene napade v „Slov. Gospodarju" in v 
„Straži". Sklenilo se je tudi delovati na to, da 
se priredi v Mariboru počitniški tečaj. 

Sestanek predsednikov slovensko
štajerskih okrajnih učiteljskih društev 
se je višil T nedeljo, dne 22. pret. m. pop, ob 
1. uri v Celju. Bilo je zastopanih 12 društev, 
največ po predsednikih, druga po namestnikih. 
Razmotrivalo se je vprašanje slovenskega po
slovnega jezika in se je sklenila taktika, kako 
nastopati, da se končno ustreže učiteljskim to
zadevnim željam. 

Učiteljsko društvo za Ptujski okraj 
priredi v četrtek, 9. junija t. L, poučni izlet v 
Podlehnik. Oskrbnik g. Fr. Budi bo demon
striral na posestva ^Štajerske hranilnice" po
rabo umetnih gnojil, krmljenje goveje živine 
in napravljanje sirovega masla. Pokazal nam 
bo tudi vzorno klet s hidravlično stiskalnico in 
cementnimi sodi ter še marsikaj, kar sodi k 
umnemu gospod irstvu. — Sestanek ob 9. uri 
zjutraj na licu mesta. — Udeležbo je javiti 
kar najprej društvenemu tajniku tov. J. Cenčiču 
pri sv. Barbari v Hal., da moremo pravočasno 
naznaniti število izletnikov v Podlehnik. — 
O g o r e l e c , t. č. predsednik. 

Goriško. 
Učiteljsko društvo sežanskega šol

skega okraja je zborovalo v četrtek, 19. p. m. 
v Sežani. Udeležba je bila še precej mnogo
brojna toliko od strani kolegov, kakor tudi od 
strani koleginj. 

Zborovanje je otvoril in vodil tovariš
ravnatelj Ant. Berginec. Koncem svojega go
vora je prečital več listov, ki so z njimi opra
vičevali nekateri svojo odsotnost. Nekatere 
opravičbe so se pa tako čudno glasile, da so 
služile prisotnim v posebno zabavo, zakaj pi
sali so jih takovi kolegi, ki jih drugače sploh 
le malokrat ali pa celo nikdar ne vidimo pri 
svojih zborovanjih. 

Letni poročili tajnika in blagajnika se je 
soglasno po kratki odobravajoči debati odo
brilo. Poročilo socialnega odseka je pa odpadlo, 
ker je poročevalec v olortnih tečajih. 

Iz blagajnikovega poročila se razvidi, da 
je imelo društvo v minuli dobi 159 K dohod
kov 141 K 09 v stroškov, prebitka pa 17 K 91 v. 
Tirjati na zaostalih letninah ima pa res lepo 
vsoto 220 K, ki pa ne dela časti tovarišem 
dolžnikom. 

Naša vrla tovarišica Bal. Eppichova nam 
je podala jako poučljivo sliko o morali in 
seksualni pedagogiki. Njena naloga je bila jako 
delikatna, a zato toliko bolj težavna, četudi 
jako potrebna. Doteknila se je rakrane pri 
naši nedorasli šolski mladini, ki se je vsak 
tako pridno ogiblje, dasi dobro ve, da je to 
vprašanje dandanes vitalnega pomena. Tema 
je provzročila jako živabno debato, ki so se je 
udeležili tovariši Štrekelj, Mervič in Kosovel 



ter sklenili z željo, da bi se vsaj naš stanovski 
listi ne ogibali tako skrupulozno tega tako 
važnega vprašanja. Drugi zrelejši narodi se v 
svojih listih ne ogibljajo, kadar je potrebno 
takih debat in poučljivih razprav. 

Gospici referentinji gre pa vse priznanje 
na nje energičnem in odločnem nastopu. Njen 
nemali trud bo žel brezdvomno obilo hvaležnih 
uspehov. 

Tovariš Vendramin je stavil predlog za 
splošno draginjsko doklado vsemu učiteljstvu v 
okraju, kakor jo imajo n. pr. poštni in želez
niški uslužbenci tukajšnjega okraja. Predla
gatelj je mnenja, naj bi se okr šolski svet 
obrnil na vlado za primerno podporo, če čuti, 
da niso % njegove blagajnice v hvalevrednem 
stanju. Še poljedelsko ministrstvo bi utegnilo 
n. pr. podeliti kaj v ta namen, ker poučuje 
učiteljstvo kmetijstvo in gospodinjstvo, zakar 
pa ni pravzaprav obligatno, na svojih šolah. 

Predlog je bil seveda brez drugega so
glasno sprejet, le vmes je nastala zaradi neke 
dobrohotne opazke tovarišice Kotnikove intere
santna debata o veljavi izpitov na učiteljiščih 
in onih srednjih šol. Tovarišica nam je namreč 
povedala, da ima v rokah sklep avstrijskega 
ministrstva (menda finančnega). Kjer pravi, 
da matura učiteljišča ne odgovarja maturi 
srednjih šol, marveč da odgovarja sposobnost 
absolviranega učiteljiščnika komaj sposobnosti 
gojenca nižjih razredov srednjih šol, gimnazije 
ali realke. Tovariš Vendramin je na to poročilo 
o tej čudni min. naredbi urgiral ter navede 
iz prakse več slučajev, kjer se je že priznalo 
maturo učiteljišča enakopravnim z ono srednje 
šole ter ji povedal, da je to še toliko manj 
umestno, ker se zahteva po zakonu že pri spre
jemnem izpitu na učiteljišče sposobnost go
jenca za meščanske šole, ki je enaka oni 
nižjih razredov srednjih šol. Poleg tega ima 
absolvent učiteljišča s svojim dokumentom v 
rokah nekaj dovršenega, medtem ko je absol
vent gimnazije ali realke šele na razpotju. Z 
nižjimi razredi srednje šole se pa ne da niti 
primerjati. Tovarišica Kotnikova je bila sicer 
tudi tega mnenja, zato pa se ji zdi dotični 
odlok še manj umesten, zakaj tu je brez 
dvoma pomota, četudi — ministerijalna. 

Tovariš Albin Štrekelj je predlagal, naj 
store zastopniki pri okr. šol. svetu primerne 
korake, da ta — če mogoče — po možnosti 
prepreči ono brezobzirno nesramno napadanje 
in neutemeljeno blatenje nas in našega stanu 
po nam neprijaznih listih. 

Tovariš Vendramin predlaga dalje, naj 
se naprosi okr. šol. svet, da primerno nagradi 
one voditelje v okraju za trud, ki ga imajo s 
prepisovanjem normalij za sestavo brošure nor
malij sežanskega okraja. Oba predloga se 
sprejmeta soglasno in izročita tov. zastopnikom 
v nadaljno uvaževanje. 

Predsednik je otvoril na to debato o 
„ Učiteljski bolniški blagajni". Debate sta se 
udeležila tovariša Vendramin in Ant. Kosovel 
ter se je v splošnem odobrilo vse točke, kakor 
so navedene v „Tovarišu". 

V odbor se je izvolilo vse one, ki so bili 
doslej, četudi se je volilo z listki in so bivši 
odborniki želeli male izpremembe. 

Dodatno se je izvolilo delegatom „Zaveze" 
tovariša Caharijo, ravnatelja Berginca ter to
varišico Balbino Eppichovo. 

Zadnja točka (orkestralne, oziroma glas
bene vaje) je odpadla, ker je več igralcev na 
obrtnih tečajih v Ljubljani. 

Koncem smem konštatirati, ds je bilo to 
zborovanje eno izmed najbolj živahnih se
stankov, tako da bi bilo želeti, da bi imeli 
tudi vbodoče kaj več sličnih. 

Opomba u r e d n i š t v a : Trgovinsko 
ministrstvo je z odlokom z dne 5. marca 1897, 
Št. 11766, odločilo, da so za državno poštno 
službo enakopravni vsi učni zavodi, ki imajo 
pravico do enoletnega prostovoljstva, torej tudi 
učiteljišča. Pod pritiskom društva maturantov 
poštnih uradnikov je trgovinsko ministrstvo z 
odlokom meseca julija 1907 prejšnji svoj odlok 
razveljavilo in odločilo, da se sprejmo za 
poštne praktikantts samo maturanti realk in 
gimnaziji ter absolventi višjih trgovskih šol. 
Ta odlok je krivičen, ker so sprejemni pogoji 
v trgovske akademije in učiteljišča isti, učna 
doba na učiteljiščih pa je še za eno leto daljša. 
Ta zadeva se mora urediti sedaj, ko bo dr
žavni zbor sklepal o službeni pragmatiki urad
nikov. Ta zadeva je za učiteljstvo principial
nega pomena ne samo zato, ker bi bilo za naš 
stan poniževalno, ako obvelja odlok trgovin
skega ministrstra, ampak tudi zato, ker se 
tiče naših gmotnih zahtev. Ako absolventom 
učiteljišč v državni službi ne priznajo pravic 
tretje skupine (napredovanje do inkluzivno 
8. čin. razreda), potem bo naš boj za iz
enačenje službenih prejemkov z onimi državnih 
uradnikov jako otežkočen, ako ne brezuspešen. 
Da se to prepreči, je že naša „Zaveza", po
tem »Zveza slovanskega učiteljstva v Avstriji" 
in „Deutsch6sterr. Lehrerbund" storil po
trebne korake. Dolžnost učiteljstvu naklonjenih 
državnih poslancev pa je, da store drugo. 


